
ACTA DE LA JUNTA DE FACULTAT DE CIÈNCIES DE LA COMUNICACIÓ 
Sessió ordinària 

Bellaterra, 15 de juny del 2016	

 
Assistents:  Antoni  Blanché, Miquel  Blanes, Montse  Bonet,  Pierre  Caufapé,  Eduard  Cecilia, 
Òscar Coromina, Matilde Delgado, Adriana Díaz, Beatrice Duodu, Trini Expósito, Maria  Isabel 
Fernández,  Carme  Ferré,  Josep  Maria  Figueres,  Marc  Freixenet,  Maria  Antònia  Galceran, 
Elisabet Garcia, Glòria Garcia, Santiago Giraldo, Maria Gutiérrez, Charo Lacalle, Montse Llinés, 
Júlia  Llobet,  Carles  Llorens,  Enric  Marín,  Francisco  Martín,  Maria  Dolores Montero,  David 
Paloma, José Manuel Pérez Tornero, Juan José Perona, Maria José Recoder, Núria Saura, Albert 
Serra, Joan Manel Tresserras, Ernes Verdura, Antoni Vidal, Mercè Yañez. 
 
S'excusen:  Elena Añaños,  Laia Canalejo, Mercè Díez, Mònica Gonzàlez, Patricia  Lázaro,  José 
Maria Perceval, Joaquim Puig, Natividad Ramajo, Teresa Velázquez. 
 
Convidats: Anna Bosch. 
 
ORDRE DEL DIA 
  
1.           Aprovació de l’acta de la sessió anterior (document 1) 
  
2.           Informe de la degana i dels vicedegans 
  
3.           Aprovació, si s'escau, a proposta de la Comissió d'Economia i Serveis, de la liquidació 
del pressupost de  l'any 2015  i  la distribució del pressupost de  funcionament de  l'any 2016. 
(documents 2  i 3) 
  
4.           Proposta i aprovació, si s’escau, del calendari i procediment de treball per a l’inici de la 
revisió dels plans d’estudis de les titulacions de la Facultat. (documents 4 i 5) 
  
5.           Afers de tràmit 
  
6.           Precs i Preguntes 
 
A les 15.30 h comença la sessió.  
 
1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior.  

 
S’aprova per assentiment.  

  
2.            Informe  de  la  degana  i  dels  vicedegans.  La  degana  informa  sobre  els  actes  de 
graduació que s’estan duent a terme durant aquest mes de  juny  i agraeix  la col∙laboració  i  la 
feina dels PAS, PDI i els padrins de cada promoció i convidats. També informa sobre l’acte de 
reconeixement  als  jubilats  i  que  el  curs  vinent  es  repetirà  ampliat  a  professors  associats. 
Informa de que  s’està duent a  terme  aquests dies  la  selectivitat a  la  Facultat  i de què avui 
acaba el termini de les enquestes del professorat i que s’han fet tots els esforços per donar‐hi 
difusió entre els alumnes. 
Carme Farré informa de què l’Observatori de la Igualtat  de la UAB i l’Institut Català de la Dona 
proposen  un  premi  als  TFG  sobre  gènere.  La  Facultat  hi  participarà  i  es  farà  la  selecció  de 
treballs a partir d’un primer  criteri de notes  i posteriorment d’una valoració de  la Comissió 
d’Avaluació de TFG, que està convocada pel 4 de juliol.   



Antoni  Vidal  informa  de  la  creixent  programació  a  la  ràdio  d’UAB  Campus Media  i  de  la 
televisió. S’ha millorat l’streaming i la qualitat ara és HD i es pot donar emetre des de qualsevol 
punt de  la UAB,  la qual  cosa dóna molta mobilitat  a UAB Campus Media.  Informa  sobre  la 
recent reunió de la ARU (Asociación de Radios Universitarias) on s’ha estudiat la possibilitat de 
fer programes d’intercanvi amb  la emissora de  la Universitat Complutense. També explica els 
progressos  sobre  el  projecte  de  la  redacció  integrada.  Agraeix  la  feina  dels  estudiants 
voluntaris que hi col∙laboren. 
Carles Llorens informa sobre el procés del pitching audiovisual intern de la Facultat del 4 i 5 de 
juliol i del concurs d’A3 Media on participen alumnes de la facultat i que tindrà lloc el proper 
30 de juny de 2016 a Madrid.   
  
3.           Aprovació, si s'escau, a proposta de la Comissió d'Economia i Serveis, de la liquidació 
del pressupost de l'any 2015 i la distribució del pressupost de funcionament de l'any 2016. 
 
En  Toni Vidal  explica  la  liquidació del pressupost de  la  facultat del 2015  i  la distribució del 
pressupost de  funcionament de  l’any 2016. Paco Martín pregunta sobre  la cobertura de wifi 
dels  despatxos;  es  contesta  que  correspon  als  departaments  cobrir  aquestes  zones  de  la 
facultat. S’aprova per assentiment ambdós documents.  
  
4.          Proposta i aprovació, si s’escau, del calendari i procediment de treball per a l’inici de 
la  revisió  dels  plans  d’estudis  de  les  titulacions  de  la  Facultat.  La  degana  introdueix  la 
discussió dels documents recordant que es va comprometre a portar a la junta dos documents 
que ara es presenten a discussió i aprovació: 

- Un calendari d’actuacions per a la revisió dels plans d’estudis que dura un any, fins al 
maig del 2017. 

- Un  sistema  de  procediment.  Que  defineix  un  sistema  de  treball  per    fer  aquesta 
revisió dels plans d’estudis. Explica que és un document breu on el més  rellevant és 
que és l’equip de Deganat es posa a treballar en la creació d’un document d’escenaris, 
que serà presentat i discutit als diferents estaments i finalment es portarà a la Junta. 
 

- La  degana  explica  que  l’escenari  que  sigui  més  votat,  serà  aquell  pel  qual  tots 
treballem,  començant per  l’equip de deganat. Continua  recordant que hi ha un nou 
equip de govern, presidit per  la Dra. Margarita Arboix, que ha afirmat que acceptarà 
les decisions de cadascuna de les facultats respecte l’estructura de les titulacions (3+2 
/ 4+1). Per  tant,  la degana proposa  treballar de moment en aquest marc, a  l’espera 
que d’aquí a l’octubre, –que és quan segons el cronograma presentat, s’hauria de dur 
la proposta d’escenaris a  la Junta–, s’hagi aclarit més el marc  legal  i polític en el que 
s’ha de treballar.  
 
Reconeix que encara és un terreny poc segur, però també que té clar que no es poden 
mantenir  els  plans  d’estudis  tal  i  com  estan  ara  perquè  “sabem  que  hi  ha molts 
aspectes millorables  i no podem ajornar el debat”. Admet que  la  reforma dels plans 
d’estudis  suposa un  trasbals  important per una  facultat, perquè genera molta  feina, 
molta burocràcia, moltes reunions  i moltes batalles  internes perquè tothom té el seu 
propi  model  de  titulació  i  creu  que  el  seu  és  el  millor,  i  legítimament,  lluita  per 
imposar‐lo.  
 

Resumeix en dos punts claus el que cal fer:  
 

- La  Facultat  ha  de  prendre  la  iniciativa  i  decidir  què  vol  fer  amb  la  seva  oferta 
acadèmica (graus, màsters oficials i propis). 
 



- Ha de decidir no només els  títols dels Graus  i  les característiques dels màsters,  sinó 
també  els  continguts  i  el  nombre  d’estudiants  que  creu  o  vol  acceptar  per  a  cada 
titulació. 
 
 

Finalitza el seu parlament dient que aquesta proposta és a favor de la Facultat, per a que torni 
a liderar els estudis de comunicació a Catalunya i això només es pot fer amb el suport de tots 
els membres de la Facultat.  
 
S’inicia la discussió amb l’Albert Serra, que agraeix la iniciativa i defensa que la composició de 
les  comissions  inclogui  els  dos  col∙lectius  representants  dels  estudiants,  especialment  a 
Periodisme.  Eduard  Cecília  pregunta  si  durant  la  construcció  del  document  d’escenaris  es 
contempla  la participació dels estudiants, PAS  i PDI. Pepe Rodríguez agraeix  la  iniciativa del 
Deganat i defensa que el canvi és necessari a la nostra facultat per pura supervivència i que cal 
liderar‐ho des de dins amb la participació de tots. 
 
La degana respon a  l’Albert Serra que es pot ampliar  la composició de  la comissió en  la  línia 
demanada, un cop aprovat el document d’escenaris i si es veu necessari. 
 
La degana contesta  l’Eduard Cecília que el document d’escenaris comptarà amb  l’opinió dels 
estudiants i de fet es presentarà als estaments abans de fer‐ho a la Junta de Facultat.  
 
El segon torn d’intervencions comença amb la María Gutiérrez que reclama aclariments sobre 
la  composició  a  les  comissions  dels  professors  del  sector  A  i  B. Montse  Bonet  recorda  les 
experiències dels canvis d’estudis anteriors  i que s’ha de tenir molt en compte tot el context 
que envolta  la comunicació per planificar el  futur de  la  facultat. Matilde Delgado demana el 
grau de detall que tindrà aquest document d’escenaris i demana que les comissions de grau i 
màster siguin una única comissió, perquè la visió global és fonamental i, per tant, que hi hagi 
dues comissions de grau i màsters és qüestionable. Trinidad Expósito vol un aclariment sobre si 
cal que el membre del PAS a les comissions de reforma sigui membre de la Junta de Facultat o 
no. El professor Pérez Tornero estima que el document permet una base de discussió i estalvia 
molta  feina  i afirma que serà clau conjuminar els  interessos particulars amb els generals, els 
quals  han  de  prevaldre  al  final.  Enric Marín  defensa  que  cal  ser  revolucionaris  en  aquesta 
facultat i que aquest document ho facilita i senyala que per ser revolucionari és molt important 
l’anàlisi del sector, que haurà de ser molt rigorós. Recorda que  la reforma dels plans d’estudi 
tradicionalment ha provocat crisis a la facultat i reclama al Deganat intel∙ligència política fins i 
tot per  retirar propostes  si  la  situació és deteriora, però per un altra banda és optimista en 
aquesta ocasió. Núria Saura es presenta com a nova membre de la Junta en representació del 
professorat  interfacultatiu  i s’ofereix per donar  informació  i col∙laborar des d’altres àrees de 
coneixement. 
 
La degana contesta que els representants del PAS, PDI o estudiants de  les comissions poden 
ser de la Junta o no, perquè així ho regula el reglament que no hi posa condicions respecte els 
membres de les comissions excepte la d’assegurar la presència de tots els sectors representats 
a la Junta de Facultat (art. 19). Respecte als professors sector A i B, la degana respon que no hi 
haurà problema en determinar la composició més endavant i recorda que al sector B no només 
hi ha professorat associat, sinó també titulars interins, per exemple. Respecte a la importància 
d’estudiar  el  context,  mencionat  per  la  Montse  Bonet  i  l’Enric  Marín,  la  degana  hi  està 
totalment d’acord.  Sobre el  grau de detall dels escenaris  i  la existència de dues  comissions 
Màsters/grau  qüestionada  per  la Matilde  Delgado,  considera  que  els  escenaris  han  de  ser 
detallats  però  sense  arribar  a  la  proposta  d’assignatures,  sinó  només  del marc  general  de 
treball (anys, títol, tipologia, relació grau i màster, etc.). La degana defensa una visió global de 



tots els estudis. Senyala que segons l’escenari que es triï es pot contemplar crear una comissió 
més global i després d’altres concretes per a cada pla d’estudis de grau i màster.  
 
S’aproven per unanimitat ambdós documents.  
 
5.           Afers de tràmit 
 
No n’hi ha. 
 
6.           Precs i Preguntes 
  
No n’hi ha.  
 
S’aixeca la sessió a les 16:45 h.  
 
 
 
 
 
 
Carles Llorens 
Secretari de la Facultat 
   



DOCUMENTS ADJUNTS 
 

- DOCUMENT 1‐REVISIÓ DELS PLANS D’ESTUDIS SISTEMA DE TREBALL 
- DOCUMENT 2 –REVISIÓ DELS PLANS D’ESTUDIS – CRONOGRAMA DE TREBALL 

 
 
 
 
   



 
 
 

DOCUMENT 1 ‐REVISIÓ DELS PLANS D’ESTUDIS SISTEMA DE TREBALL 
8‐6‐2016 

 
1.  Presentació de la Proposta a Junta de Facultat del 15 Juny 2016 
Presentació del Cronograma i dels mecanismes de treball. 
 
2.  Creació del document d’Escenaris de Revisió del Pla d’Estudis 
L’Equip de Deganat té la missió d’elaborar un informe que contempli: 
 
‐  Una presentació de diversos  escenaris de  reforma  dels plans d’estudis de Graus  tal 
manera que es posin a votació a  la  Junta de Facultat  i es  triï quin és el camí que cal seguir. 
Aquests escenaris poden anar del més conservador, que seria una reforma de “maquillatge” 
dels actuals plans d’estudis dels tres Graus, modificant estrictament aquells temes que ja hem 
detectat que cal millorar,  fins a  la més  trencadora, com pot ser  la creació de nous Graus,  la 
reducció del nombre d’estudiants de Periodisme, el canvi de l’oferta actual, etc. 
 
‐  Una proposta  (o diverses)  sobre  l’estructura de  l’oferta conjunta de Graus  i Màsters 
Oficials,  revisant  l’oferta  actual  de  màsters  propis  i  oficials,  tant  de  recerca  com 
professionalitzadors. 
 
Per a dur a terme aquest informe, hom tindrà en compte aspectes com: 
 
‐  Una anàlisi dels problemes que té en aquests moments el món de  la comunicació de 
forma general, però  també en  l’entorn més  immediat per a  saber quines  són  les dificultats 
amb què  s’enfronten els estudis de  comunicació a  la UAB. Això  inclou  l’estudi de  la  realitat 
laboral en la comunicació. 
 
‐  El panorama actual dels estudis de comunicació al món a diversos països europeus  i 
americans. 
 
‐  Una  radiografia  dels  estudis  de  Comunicació  a  Catalunya  i  Espanya  per  a  conèixer 
clarament  quina  és  la  competència  de  la  Facultat  i  assumir  que  ens  cal  que  el  centre  es 
diferenciï de la resta de l’oferta. 
 
‐  Una  valoració  de  les  dades  intrínseques  de  la  Facultat  per  entendre  quines  són  les 
possibilitats de futur reals (per exemple, estructura del professorat dels 4 departaments propis 
actuals;  estructura  del  PAS  necessari  perquè  la  facultat  funcioni;  capacitat  de  les 
infraestructures  per  absorbir  un  número  x  d’estudiants  matriculats;  obsolescència  del 
material, etc.). 
  
‐  Estudiar  les  característiques  de  l’oferta  pròpia  i  oficial  de  la  Facultat  en Màsters  i 
comprovar quina és la competència en altres universitats catalanes. 
 
Per a  fer aquest  informe es  consultarà  tota  la documentació pertinent  i a  les persones  i  /o 
institucions que l’Equip de Deganat consideri convenient. 
 
Aquest  informe  serà  presentat  als  directors/es  dels  departaments  i  als  tres  estaments  per 
separat per a rebre’n els inputs i poder‐lo millorar o ampliar, si s’escau, i serà dut a la Junta de 



Facultat a  finals del mes d’octubre 2016, amb  l’objectiu que els seus membres votin un dels 
escenaris de treball proposats a l’informe. 
 
A partir de la tria que hagi fet la Junta de Facultat s’estructuraran les comissions de treball per 
a l’elaboració dels Plans d’Estudis. 
 
3.  Creació de les comissions de revisió/elaboració dels Plans d’Estudis de Grau 
Una vegada s’hagi decidit quin és  l’escenari de treball, es crearan  les comissions de Redacció 
dels Plans d’Estudis dels Graus. La missió d’aquestes comissions és analitzar la documentació, 
preparar  les trobades amb els empleadors  i redactar una proposta de Pla d’Estudis que sigui 
discutida per estaments i valorada i sotmesa a aprovació a la Junta de Facultat. 
 
Aquestes comissions han de tenir en compte, en la redacció de la proposta: 
 

- Quin és el títol del Grau 
- Objectius del mateix 
- L’estructura del Grau: 

 Crèdits 

 Matèries / assignatures 

 Competències, 

 Resultats d’aprenentatge 
 

Hom  proposa  comissions  on  hi  hagi  una  representació  dels  4  sectors  de  la  facultat.  Hi  ha 
d’haver una comissió per cada Grau que es proposi. 
 
Composició: 
 
Com diu el Reglament de la Facultat en el seu article 19: “La Junta de Facultat o les comissions 
permanents poden crear altres comissions d’estudi, anàlisi o proposta. En  l’acord de creació 
s’hi ha de fer constar l’objecte, l’abast, la composició —que ha d’incloure membres de tots els 
sectors  representats  a  la  Junta de  Facultat—  i  la  vigència, que ha de  ser,  en qualsevol  cas, 
temporal  i  determinada”.  D’acord  amb  aquest  articulat,  el  Deganat  proposa  la  següent 
composició de la comissió: 
 
‐  Degana o en qui delegui 
‐  4 docents, 2 del sector A i 2 del sector B 
‐  Un estudiant  
‐  un PAS 
 
Les  comissions  han  de  reunir‐se  a  partir  del  mes  d’octubre/novembre,  quan  la  Junta  de 
Facultat hagi decidit per quina opció es decanta i tindran vigència des de novembre de 2016 a 
juny 2017. 
 
4.  Creació de la comissió de revisió/elaboració dels Plans d’Estudis de Màster 
 
La creació de la o les comissions de revisió i/o elaboració dels Plans d’Estudis de Màster estarà 
en funció de l’escenari que es triï en Junta de Facultat. 
 
La  seva missió  serà elaborar –  revisar –  rectificar els plans d’estudis dels Màsters que hom 
decideix implantar i/o mantenir a la Facultat. 
 



5.  Junta de Facultat 
 
Discussió i aprovació, si s’escau, dels plans d’estudis nous. Explicacions periòdiques sobre com 
s’està procedint. 
   



DOCUMENT 2 –REVISIÓ DELS PLANS D’ESTUDIS – CRONOGRAMA DE TREBALL 
TITOLS DE GRAU 

 

 

 
 

En aquest cronograma no apareixen les reunions que caldrà mantenir amb el 

Vicerectorat d’Ordenació Acadèmica de la UAB atès que qualsevol modificació de Plans 

d’Estudis ha de ser aprovat pel Consell de Govern de la UAB. 

 


